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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2019-0227526)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Løbehjul

En borger gjorde opmærksom på, at folk på el-løbehjul bruger fortovet i Christianshavns
brostensgader, hvilket cyklister også gør. Det er farligt for fodgængerne, for løbehjulene er lydløse og
de kører hurtigt. Han mente, at det ikke er rimeligt, at man skal frygte for liv og lemmer, når man
træder ud af sin gadedør. Desuden kan børn på fortovet blive kørt ned. Fortovene er ikke længere
sikre  for fodgængerne.

Han foreslog lokaludvalget at bede politiet kommunen om at stoppe forsøget med free float-løbehjul.
Alternativet kunne være, at kommunen anlægger cykelstier i brostensgaderne, som folk på løbehjul
kan bruge. Men det er dyrt og derfor formentlig ikke realistisk.

 

Borgeren oplæste et brev fra en anden borger.  Denne borger gav udtryk for, at fodgængere og
handicappede bliver presset fra fortovet til kørebanen af folk på løbehjul samt af løbehjul, der ligger
og flyder. Hun gav udtryk for, at det er livsfarligt pga. hastigheden og fordi de er lydløse. Det
var hendes opfattelse, at unge brugere af løbehjul ikke overholder færdselsreglerne og at byen er
blevet en legeplads for folk på løbehjul, hvilket har givet kaos i gaderne. Hun spurgte, hvem
løbehjulene er til glæde for og slog fast, at kommunen ikke lever op til "Byen for Alle"-målsætningen,
når det for folk med fysisk handicap er blevet farligt at færdes i byen. Hun konkluderede, at byen er
for de stærke og mest mobile.

En tredje borger gjorde opmærksom på, at mange ældre oplever problemer med folk på løbehjul.
Hun bad lokaludvalget tage sagen seriøst.

 

Sven Erik Brockdorff svarede, at han er enig i de fremførte bemærkninger og at han havde læst, at
en af free float-operatørerne nu er ved at indstille deres løbehjul, så de kører langsomt i bestemte
zoner i byen.

Elin Johansson oplyste, at Blindesamfundet og Handicaprådet har drøftet løbehjul og at de
bekræfter, at det er et problem, at løbehjulene er lydløse og at de flyder i gaderne.
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Tage Henningsen svarede, at der er fordele ved free float-operatørernes løbehjul, som ikke er blevet
nævnt. Folk på løbehjul kører lige så lovligt og ulovligt som cyklister. Problemet er, at der ikke er politi
nok til at håndtere ulovlighederne, men borgerne skal ikke finde sig i det.

Poul Nielsen svarede, at hverken cyklister eller folk på løbehjul må køre på fortovet. Det er en
politiopgave og man må overveje, om bøderne for sådanne forseelser skal sættes op.

 

Tilgængeligheden til lokaludvalgets møder

En borger spurgte om, hvorfor lokaludvalgets møder er flyttet fra Hal C til Christianshavns
Beboerhus. Hun gav udtryk for, at der ikke er adgang for handicappede til lokaludvalgets møder, når
de holdes i Christianshavns Beboerhus.

Poul Cohrt svarede, at lokalerne i Hal C ikke er egnet til lokaludvalgets møder. Det var hans
opfattelse, at handicappede kan komme til lokaludvalgets møder i Christianshavns Beboerhus ved
enten at benytte indgangen i gården eller ved at benytte en sidedør til mødelokalet, hvor der kan
lægges en sliske ud. Det var desuden hans opfattelse, at Hal C i stærkt stigende grad mangler
vedligeholdelse bl.a. pga. manglende bemanding, mens Christianshavns Beboerhus, der er
bemandet, bliver holdt nogenlunde ved lige.

Jane Lytthans svarede, at mødelokalet i Hal C er dårligt.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2019-0227534)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den 26. juni
2019.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 26. juni 2019. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referat

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes. Eventuel inhabilitet afklares.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning
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1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af det ordinære lokaludvalgsmøde den
26. juni 2019.

2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.

3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af
dagsordenen" godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:   
16. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, august 2019
17. Henvendelser til lokaludvalget, august 2019.

Bilag
1. Referat af lokaludvalgets møde den 26. juni 2019 (ikke på papir)
2. Referat af lokaludvalgets møde den 26. juni 2019 - tillægsdagsordenen (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Udpegning af ikoniske træer (2019-0226843)

Christianshavns Lokaludvalg skal bemyndige formanden til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen
om hvilke træer på Christianshavn, der skal udpeges til ikoniske træer.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger ham til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om
hvilke træer på Christianshavn, lokaludvalget foreslår udpeget til ikoniske træer, jf. oversigten i
bilaget.

Problemstilling

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn oplyser, at fristen for indmelding til Teknik- og
Miljøforvaltningen af forslag til ikoniske træer er den 30. august 2019.

Miljøpunktet var vært for en offentlig byvandring på Christianshavn den 15. august 2019 med fokus
på udpegning af ikoniske træer.

Målet med at udpege de ikoniske træer er at synliggøre og bevare særligt værdifulde træer, der ikke
er omfattet af en fredning eller udpeget som bevaringsværdige i en lokalplan.

Et træ skal stå på kommunalt areal og opfylde mindst 4 ud af de 7 nedenfor nævnte kriterier, for at
kunne udpeges til et ikonisk træ:

• Træet skal være et fuldt udvokset træ
• Der skal være et særligt lokalt tilhørsforhold til træet
• Træet skal have en særlig arkitektonisk/rumlig værdi
• Træet har en særlig biologisk værdi
• Træet har en særlig aktiv betydning for det lokale mikroklima
• Træet giver særlige sanselige oplevelser
• Træet har en særlig historisk betydning

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget godkender oversigten over forslag til ikoniske træer, som
fremgår af bilaget. Forslagene er sammenfattet af Miljøpunkt Indre By & Christianshavn på baggrund
af borgernes meldinger på byvandringen den 15. august 2019.
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Formanden skriver til Teknik- og Miljøforvaltningen om hvilke  træer på Christianshavn, lokaludvalget
foreslår udpeget til ikoniske træer.

 

Beslutning

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at skrive til Teknik- og Miljøforvaltningen om hvilke
træer på Christianshavn, lokaludvalget foreslår udpeget til ikoniske træer, jf. oversigten i bilaget.

Bilag
1. Forslag til ikoniske træer
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Det videre arbejde med en trafikplan for Christianshavn (2019-0226807)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte en procesplan for det videre arbejde med forslaget om at
ensrette Prinsessegade og Danneskiold-Samsøes Allé i nordlig retning. Dette forslag indgår i
udkastet til trafikplan for Christianshavn, som lokaludvalget drøftede den 26. juni 2019.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg beslutter at arbejde videre med forslaget om at ensrette
Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes Allé i nordlig retning som et trafikforsøg på op til et
års varighed.
     

2. at Christianshavns Lokaludvalg gennemfører en borgerdialog-proces, jf. løsningsafsnittet, med
henblik på at kvalificere et budgetønske om finansiering af trafikforsøget i Prinsessegade
til forhandlingerne om kommunens budget for 2020.

Problemstilling

På lokaludvalgsmødet den 26. juni 2019 drøftede lokaludvalget et udkast til trafikplan for
Christianshavn, som lokaludvalgets arbejdsgruppe Byplan, Trafik og Havn har udarbejdet. I udkastet
indgår et forslag om at ensrette Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes Allé i nordlig retning. I
bilaget ses udkastet til trafikplan for Christianshavn samt indstilling og lokaludvalgets beslutning den
26. juni 2019.

Den 15. august 2019 mødtes repræsentanter fra arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn med
embedsfolk fra Teknik- og Miljøforvaltningen. De drøftede Christianshavns trafikudfordringer og
udkastet til trafikplan for Christianshavn.

På baggrund af drøftelsen med forvaltningen foreslår arbejdsgruppen, at lokaludvalget arbejder
videre med udkastet til trafikplan jf. løsningsafsnittet.

 

Løsning

I lokaludvalgets møde den 28. august 2019 orienterer arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
mundtligt om mødet den 15. august 2019 med Teknik- og Miljøforvaltningen.
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Arbejdsgruppen foreslår, at lokaludvalget arbejder i henhold til denne procesplan:  

Procesplan for borgerdialog:

Den 28. august – 9. september:

De politisk udpegede lokaludvalgsmedlemmer orienterer deres partifæller i
Borgerrepræsentationen om forslaget om at ensrette Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes
Allé i nordlig retning som et forsøg i op til 1 år. Hensigten er at få en pejling på,
hvordan partierne i Borgerrepræsentationen stiller sig til et trafikforsøg i Prinsessegade og
Danneskjold-Samsøes Allé.  

Den 11. – 17. september:

Planlægning og gennemførelse af borgerpanelundersøgelse og kommunikation om forslaget
om at ensrette Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes Allé.  

Den 17.-18. september:

         Behandling af data fra borgerpanelundersøgelsen mm.          

Den 25. september:

På lokaludvalgsmødet den 25. september 2019 orienterer de politisk udpegede
lokaludvalgsmedlemmer om partiernes modtagelse af forslaget om trafikforsøg i Prinsessegade
og Danneskjold-Samsøes Allé. Endvidere tager lokaludvalget stilling til resultaterne af
borgerdialogen.

Er der på den baggrund opbakning i lokaludvalget til projektet, bemyndiger
lokaludvalget formanden til at foreslå Borgerrepræsentationens partier at etablere ensretning
af  Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes Allé i nordlig retning som et forsøg i op til 1
år. Derudover bemyndiger lokaludvalget formanden til  at foreslå partierne at
tage trafikforsøget med i kommunens budget for 2020.

Den 26. september:

Henvendelse/Brev til partierne fra Christianshavns Lokaludvalg om lokaludvalgets forslag. 

Økonomi

Intet

Videre proces

Se ovenfor.
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Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede forslaget om at ensrette Prinsessegade og Danneskjold-Samsøes Allé i
nordlig retning som et trafikforsøg på op til et års varighed. Der var følgende bemærkninger i
drøftelsen:

• Forsøget vil påvirke Kløvermarksvej, hvilket bør indgå i sagsfremstillingen.
• Forsøget vil give problemer for busdriften. Ældre, som fra kvartererne omkring

Prinsessegade skal med bus til Christianshavns Torv, vil skulle køre med bus til
Refshaleøen og tilbage ad Kløvermarksvej for at komme frem. Det vil tage længere tid for
dem.

• Forslaget om at fjerne stelerne for enden af Langebrogade bør tages ud af projektet. Det
vil tage for meget fokus.

• Forsøget bør indrettes, så busserne kører i begge retninger på Prinsessegade og
Danneskjold-Samsøes Allé.

• De ældre kan eventuelt betjenes af el-drevne køretøjer på korte ture.
• Før forsøget sættes i værk, skal man have skiltet gaderne i kvarteret mellem

Prinsessegade og Christianshavns Kanal sådan, at gaderne langs Christianshavns Kanal
ikke benyttes i stedet. De vil ellers blive belastet.

• Hvad siger politiet til forsøget?
• Før forsøget sættes i værk, skal Bodenhoffs Plads lukkes af for trafik.

2. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Poul Cohrt om at bede arbejdsgruppen Byplan,
Trafik og Havn om til lokaludvalgets møde den 25. september 2019 at komme med et udkast til
trafikplan, der tager højde for ovennævnte bemærkninger. 

3. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget udsætter
beslutningen om borgerdialogprocessen om udkastet til trafikplan til mødet den 25. september
2019. 

4. Lokaludvalget opfordrede de politisk udpegede lokaludvalgsmedlemmer til at orientere deres
partifæller i Borgerrepræsentationen om forslaget om at ensrette Prinsessegade og
Danneskjold-Samsøes Allé i nordlig retning som et forsøg i op til 1 år.

Bilag
1. Artikel til Christianshavneren
2. Det overordnede vejnet inkl. forslag til nye vejforbindelser
3. Adgangsvej til Omfartsbej Øst Torvegade-Prinsessegade
4. Adgangsvej til Omfartsvej Øst Arsenaløen-Holmen
5. Adgangsvej til Omfartsvej Øst Nyholm-Margretheholm-Refshaleøen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Løbehjul (2019-0227094)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte fordele og ulemper ved Teknik- og Miljøforvaltningens
forsøgsordning om et-årige tilladelser til opstilling af mindre udlejningskøretøjer, bl.a. løbehjul, på
offentligt vejareal.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter fordele og ulemper ved Teknik- og Miljøforvaltningens
forsøgsordning om et-årige tilladelser til opstilling af mindre udlejningskøretøjer, bl.a. løbehjul,
på offentligt vejareal.

2. at Christianshavns Lokaludvalg beder arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
om en indstilling til et kommende lokaludvalgsmøde om, hvad lokaludvalget kan og skal gøre i
forhold til free float-operatørernes løbehjul, idet det vurderes, at især ældre og dårligt gående er
generet af parkering af løbehjul på fortov.

Problemstilling

Med mail den 29. juli 2019 skrev en borger til lokaludvalget:

"Hej Lokaludvalg

Se Pelle Hvenegaards indlæg fra i går om løbehjul på Os fra Christianshavn. Det har fået flere til at
skrive til TMF. 

Her er mit indlæg til dem:

Kære København
Jeg ved godt, at I har besluttet at reducere antallet af løbehjul i indre by, og tak for det.
Jeg vil bare blot gøre jer opmærksom på, at det haster med at effektuere det, da det er farligt at
opholde sig som gående ved Kyssebroen og ved Lejerbos kaj ved Trangraven på Christianshavn. 
Usikre turister på elcykler – hvem har dog fundet på at udstyre dem med så hurtige cykler – og nu
også folk på løbehjul zigzagger sig rundt mellem børn, hunde og andre gående og tager ingen
hensyn. 
Vi i Lejerbo (nu hedder vi Bo-Vita, men det er en anden historie) har fået opsat skilte med cykling
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forbudt på kajen, og heldigvis retter en del sig efter det, men løbehjulene bliver betragtet som et
legetøj med ret til race, og der er alt for mange farlige situationer. Både overfor os, der bor her og for
vores mange gående gæster.

Måske kunne I også bede politiet om at patruljere ved Lejerbos kaj ved Trangraven? Det bliver lette
penge i statskassen."

"Os fra Christianshavn", som borgeren omtaler, er en gruppe på Facebook om forhold af relevans for
Christianshavn og christianshavnerne. Gruppen har ca. 5.000 medlemmer.

Løsning

I sit møde den 3. juni 2019 godkendte Teknik- og Miljøudvalget en forsøgsordning om et-årige
tilladelser til opstilling af mindre udlejningskøretøjer, herunder cykler, løbehjul, skateboards og
selvbalancerende køretøjer, på offentligt vejareal uden tilknytning til udlejers lokaler (såkaldt free
floating). Se indstillingen og Teknik- og Miljøudvalgets beslutning i bilaget.

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter fordele og ulemper på Christianshavn
ved forsøgsordningen.

Formanden foreslår endvidere, at lokaludvalget beder arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og
Omsorg om en indstilling til et kommende lokaludvalgsmøde om, hvad lokaludvalget kan og skal
gøre i forhold til free float-operatørernes løbehjul, idet det vurderes, at især ældre og dårligt gående
er generet af parkering af løbehjul.på fortov

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg kommer med en indstilling til et kommende
lokaludvalgsmøde om, hvad lokaludvalget kan og skal gøre i forhold til løbehjul.

Sekretariatet orienterer borgeren om lokaludvalgets beslutning.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede fordele og ulemper ved Teknik- og Miljøforvaltningens forsøgsordning
om et-årige tilladelser til opstilling af mindre udlejningskøretøjer, bl.a. løbehjul, på offentligt
vejareal. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Mange steder, hvor man hidtil har kunnet parkere en cykel, er nu optaget af løbehjul.
Byrummet er fyldt op.

• Der skal ikke parkeres løbehjul på Christianshavns Torv.
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• Løbehjulene kører for hurtigt. Den maksimale hastighed for løbehjulene skal være
lavere.

• Når man sammenligner vilkårene for placering af løbehjul med det, der foregår, kan man
se, at vilkårene ikke overholdes.

• Hvorfor skal forsøget vare et år?
• I Christianshavns brostensgader kører folk fortovet.
• Folk på løbehjul er ligeglad med, hvordan deres kørsel påvirker andre, ligesom de er

ligeglade med, hvor de parkerer løbehjul.
• Problemet med, at løbehjul parkeres hvor som helst, kan løses ved at operatørerne

opkræver depositum for brug af løbehjulene. Derudover kan det løses ved, at man kræver
af operatørerne, at det kun skal være muligt at parkere løbehjul på bestemte steder i
byen. Sådan er det med de hvide bycykler.

• En løbehjuloperatør har sat løbehjulenes maksimale hastighed ned til 6 km/t, når de
bruges på Strøget. Der bør udpeges flere sådanne 6 km/t-zoner.

• En maksimal hastighed for løbehjul på 15 km/t i gader, hvor der cykles, er fornuftigt.
• Vi skal være opmærksomme på, at de yngre generationer har et andet forhold til free

float-løbehjul.
• Det er positivt, hvis løbehjulene erstatter bil- og buskørsel.
• Der begås ulovligheder med løbehjulene, men det gør der også med cykler.
• Løbehjulenes maksimale hastighed i det centrale Christianshavn bør sættes ned.
• Transporten af løbehjulene til steder, hvor de sættes ud og samles ind, giver forurening.
• Forretningsmodellen for free float-operatørerne er betinget af, at de ikke har udgifter til

stationer til placering af løbehjul.
• Vi skal være opmærksom på, at private er begyndt at købe løbehjul. Der er behov for en

regulering af brug af løbehjul.
• Der kan være behov for med fotos at dokumentere, hvordan løbehjulene er til gene for

ældre og handicappede. 
   

2. Lokaludvalget bad arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg om en indstilling til et
kommende lokaludvalgsmøde om, hvad lokaludvalget kan og skal gøre i forhold til free
float-operatørernes løbehjul, idet det vurderes, at især ældre og dårligt gående er generet af
parkering af løbehjul på fortov.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Status på Nyholm (2019-0226367)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte status på Nyholm, herunder hvordan andre interessenters
ønsker vedr. Nyholm harmonerer med lokaludvalgets vision for udviklingen af Nyholm.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter status på Nyholm, herunder hvordan andre
interessenters ønsker vedr. Nyholm harmonerer med lokaludvalgets vision for udviklingen af
Nyholm.

Problemstilling

Formanden sendte den 22. august 2019 breve til medlemmerne af det nye Forsvarsudvalg og det
nye Kulturudvalg i Folketinget om Nyholm. Med brevene var lokaludvalgets pjece om Nyholm og et
print af "Charter for Nyholm". Lokaludvalget har tidligere sendt et tilsvarende brev til de, der sad i
Forsvarsudvalget før folketingsvalget den 5. juni 2019.

På Christianshavnerdagen den 8. september 2019 er der programsat en debat mellem politikere fra
Borgerrepræsentationen om Nyholms fremtid. Indtil videre har kun tre politikere givet tilsagn om at
deltage; fra Det Radikale Venstre, fra Enhedslisten og fra Socialistisk Folkeparti.

I foråret 2019 var repræsentanter for lokaludvalget til møde med Forsvarets styregruppe vedr.
Nyholm, som står for at lægge en plan for salget af området. Der er endnu ikke kommet en melding
fra styregruppen om, hvad der videre skal ske. 

 

På dagsordenen for Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 22. august 2019 var punktet
"Udviklingsplan for havnen - vision og indsatsområder". Fra bilaget til sagen: 

"Udvikling af området ved Holmen. Forsvaret skal forlade dele af Holmen / Nyholm. Der kommer
derfor helt nye muligheder for udvikling af forskellige rekreative aktiviteter i dette store havnenære og
historiske område. Område har en helt særlig karakter og udvikling af nye aktiviteter skal ske med
respekt for de historiske rammer."
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I et andet punkt på dagsordenen for lokaludvalgets møde den 28. august 2019 foreslås det, at
lokaludvalget står for en offentlig studietur til Karlskrona den 1. oktober 2019. 
Fra sagsfremstillingen: "Hensigten med studieturen er at få inspiration til hvordan Nyholm kan
indrettes og til hvordan man i praksis kan gribe udviklingen af Nyholm an. Derudover kan
turen bruges til at danne og styrke netværk blandt de, der har interesse for udviklingen af Nyholm." 

 

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter status på Nyholm, herunder hvordan andre
interessenters ønsker vedr. Nyholm harmonerer med lokaludvalgets vision for udviklingen af Nyholm.

Se lokaludvalgets vision i bilaget. 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Bilag

1. Link til indstillingen "Udviklingsplan for havnen - vision og indsatsområder" på dagsordenen for
Kultur- og Fritidsudvalgets møde den 22. august 2019 (ikke på papir):

https://www.kk.dk/indhold/kultur-og-fritidsudvalgets-modemateriale/22082019/edoc-agenda/142fd5f3-6fd2-4273-be1a-7adf144ab0cb/f07edc91-57bf-4c68-80a1-e3fc4c9797bb

 

 

Beslutning

Til mødet forelå et brev fra Jutta Helles og Tage Henningsen om Nyholm. Se bilaget.

1. Asbjørn Kaasgaard oplyste,
• at materialet om Nyholm, som lokaludvalget sendte til det gamle Forsvarsudvalg i

Folketinget, nu er sendt til Forsvarsudvalget, der tiltrådte efter folketingsvalget den 5. juni
2019.

• Nyholm er omtalt i forslaget til kommuneplan, som er sendt i offentlig høring.
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• Overborgmesteren har over for Stiftelsen Georg Stages Minde udtalt sig positivt om
Initiativgruppen Nyholms engagement i Nyholms fremtid og udtrykt håb om,
at Københavns Kommune, Forsvaret og Kulturministeriet i fællesskab kan udvikle en
samlet plan for Nyholm, der fastholder nogle af Nyholms kvaliteter og særpræg.
Lokaludvalget er med i Initiativgruppen Nyholm. 

2. Lokaludvalget drøftede status på Nyholm. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:
• Ønsket i lokaludvalgets vision for Nyholm om institutioner og boliger på Nyholm er ved at

gå tabt i arbejdet, hvilket bl.a. ses af charteret for Nyholm, som Initiativgruppen Nyholm
har vedtaget. Der skal være en balance, så Nyholm både bliver et maritimt center og
en bydel, der lever hele døgnet alle ugens dage.

• Der er endnu ikke planlagt en struktur for Nyholm. Der bør udarbejdes en helhedsplan for
hele Nyholm. Nyholm skal hænge sammen.

• København mangler boliger. På Nyholm kan der fx placeres træhuse og eksperimenteres
med boligformer. Det bør kommunikeres til omverdenen, at der ikke skal være højhuse på
Nyholm.

• Nyholm skal være et åbent sted, hvorfor der ikke bør tages entré til et maritimt center på
Nyholm.

• Nyholm bør ikke rumme eksklusive boliger. Christianshavn er i forvejen ved at blive
gentrificeret, selv om lokaludvalget tidligere har udtalt sig imod denne udvikling.

• 25 % af boligerne, der måtte komme på Nyholm, bør være almene boliger.
• Der er mange ønsker om, hvad Nyholm skal rumme. Det bør der være en debat om. En

international arkitektkonkurrence om Nyholm kan skabe den debat.
• Jan Gehl har udtalt, at Nyholm skal ses som en helhed, hvilket lokaludvalget har arbejdet

for og fortsat bør arbejde for. Boliger på Nyholm er ikke udelukket. Lokaludvalget skal
holde fast i sin vision for Nyholm.

• Lokaludvalget skal påvirke rammerne og programmet for en international
arkitektkonkurrence.

• Der er ikke et stort behov for et grønt område på Nyholm, da der er eller forventes at
komme grønne områder rundt om Nyholm. Der bør udvikles et bymiljø. Kommunens
klimaplan lægger op til, at der bygges tæt. Det vil være ressourcebevidst. I øjeblikket
benytter stort set ingen Nyholm.

• Nyholm er med de nuværende bygninger ikke overbebygget. Bebyggelsesprocenten er
lav.

• Det er svært at ændre anvendelsen af de fredede bygninger på Nyholm. Der er for mange
fredningsmæssige bindinger på bygningernes indretning.

• Processen, der gik forud for vedtagelsen af en lokalplan for Papirøen, er et godt eksempel
på, hvordan man kan påvirke udformningen og anvendelsen af et nyt område.

• Lokaludvalget bør til stadighed holde kontakt til politikerne om udviklingen af Nyholm.
• Nyholm må gerne få samme karakter, som Kastellet har.
• Der kommer grønne arealer på Refshaleøen og Lynetteholm.
• Forsvaret kan ikke som først antaget beholde provenuet for salg af Nyholm. Forsvaret har

derfor en anden tilgang til udviklingen af Nyholm, end vi oprindeligt troede.
• Københavns Kommune er planmyndighed og kan ad den vej påvirke udviklingen af

Nyholm, men hvis kommunen køber Nyholm, kan kommunen selv bestemme, hvad der
skal være.

• Lokaludvalget er kommet langt med sit arbejde med Nyholm og har fået indflydelse.
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• I øjeblikket er der en nettofraflytning fra kommunen, hvorfor der ikke er behov for flere
boliger lige nu.

Bilag
2. Drømme for det ny Nyholm - lokaludvalgets vision
3. Charter for Nyholm og den maritime kulturarv i Københavns Havn
4. Pjece - Københavns Nye Åndehul (ikke på papir)
5. Brev fra Tage Heningsen og Jutta Helles om Nyholm (omdelt i lokaludvalgets møde den 28.
august 2019)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Studietur til Karlskrona (2019-0227125)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at stå for en offentlig studietur til Karlskrona. Studieturen
skal give inspiration til, hvordan Nyholm kan indrettes og til hvordan man i praksis kan gribe
udviklingen af Nyholm an.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg som et ”Eget projekt” står for en offentlig studietur til
Karlskrona. Studieturen skal give inspiration til, hvordan Nyholm kan indrettes og til hvordan
man i praksis kan gribe udviklingen af Nyholm an.

2. at Christianshavns Lokaludvalg afsætter en ramme på 30.000 kr. af 2019-puljen til
studieturen.

 

Problemstilling

Stumholmen i Karlskrona er en svensk pendant til Nyholm.

Med befæstningsplanen for flådehavnen Karlskrona i 1683 fik øen rollen som produktions- og
provianterings-område med værksteder og forråd. På øen er der militære bygninger fra 1700-tallet og
frem til 1950'erne.

Stumholmen var en stor flådearbejdsplads indtil 1970´erne, men er nu civilt område. Efter 300 år som
lukket havneområde blev øen i begyndelsen af 1990'erne forvandlet til en moderne havnefront med
lejligheder, arbejdspladser og restauranter. På øen ligger blandt andet det 140 meter lange
Marinemuseum, som åbnede i 1997 med samlinger og udstillinger om orlogsflåden og værftet, og der
er etableret en meget populær badestrand. Desuden er der en verdensarvsportal, da flådebyen siden
1998 har været optaget på UNESCOs Verdensarvsliste.

Løsning

Lokaludvalgets arbejdsgruppe Nyholm-gruppen foreslår, at lokaludvalget som et "Eget projekt" står
for en studietur den 1. oktober 2019 til Karlskrona, som omfatter besigtigelse af
Stumholmen samt møde med repræsentanter fra Karlskrona by om Verdensarvs-projektet. 
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Studieturen foretages med bus. Turen annonceres i lokale medier, så alle gives mulighed for at
tilmelde sig. Deltagerne vil skulle betale 200 kr. for turen inkl. frokost.

Hensigten med studieturen er at få inspiration til, hvordan Nyholm kan indrettes og til hvordan man i
praksis kan gribe udviklingen af Nyholm an. Derudover kan turen bruges til at danne og styrke
netværk blandt de, der har interesse for udviklingen af Nyholm. 
 

Foreløbig program - 1. oktober 2019

6.30: 
Afgang Christianshavn med bus (Kaffe og brød). Under busturen forskellige indlæg – bl.a.
introduktion til Karlskrona-fæstningen. 

11.00: 
Ankomst Karlskrona.

11.15–13.30:  
Guidet tur på Stumholmen v/Visit Karlskrona samt frokost på Kronohäktet.

14.00–16.00: 
Møde med repræsentanter fra Karlskronas Kommune om Verdensarvs-projektet.

16.00 – 17.00: 
Fri tid.

17.00: 
Afgang Karlskrona

21.00: 
Ankomst Christianshavn.

Økonomi

Det foreslås, at lokaludvalget afsætter en ramme på 30.000 kr. til studieturen, idet der regnes med 80
deltagere, som alle betaler 200 kr. for turen. Der vil være udgifter til annoncering, bus inkl. chauffør,
morgenmad, frokost, guider og gaver. 

Hvis 60 deltager, benyttes en mindre og billigere bus. Udgiften for lokaludvalget vil da være mindre
end rammen, der foreslås afsat til turen.

Videre proces

Studieturen annonceres i lokale medier. Den finder sted den 1. oktober 2019.

I lokaludvalgets møde den 30. oktober 2019 drøftes resultaterne af turen.
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Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte, at det som et ”Eget projekt” står for en offentlig studietur til
Karlskrona. Studieturen skal give inspiration til, hvordan Nyholm kan indrettes og til hvordan
man i praksis kan gribe udviklingen af Nyholm an.

2. Lokaludvalget afsatte en ramme på 30.000 kr. af 2019-puljen til studieturen.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  Høringssvar om "Plan for Københavns Biblioteker 2019-2023" (2019-0225576)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar om "Plan for Københavns Biblioteker
2019-2023".

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Kultur-og Fritidsforvaltningen om
udkast til "Plan for Københavns Biblioteker 2019-2023", der fremgår af løsningsafsnittet.

 

Problemstilling

Den nuværende biblioteksstrategi udløber ved udgangen af 2019. Derfor har Kultur- og
Fritidsforvaltningen send et forslag til en ny biblioteksplan for 2019-2023 i høring på bliv hørt-portalen
med svarfrist den 30. august 2019.

Biblioteksplanen skitserer Københavns Bibliotekers fælles mission og kerneydelser. Det vil sige det,
som bibliotekerne er sat i verden for. Derudover gennemgås de områder, som bibliotekerne har valgt
at fokusere på. Under hvert fokusområde beskrives konkrete indsatser. Desuden skildres en række
greb i form af metoder og tilgange, som benyttes for at realisere indsatserne.

De fire fokusområder i planen er:

• Det fysiske bibliotek
• Det digitale bibliotek
• Litteratur og læsning
• Børn og unge

Lokaludvalgets behandling af sagen i mødet den 26. juni 2019

Fra referatet af lokaludvalgets møde den 26. juni 2019:

Lokaludvalget drøftede biblioteksplanen. Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:   

• En gruppe under Biblioteksgruppen skriver et udkast til høringssvar.
• Bemærkningerne fra borgeren under "Åben spørgetid" bør med i høringssvaret.
• Selvbetjeningsløsningen på Christianshavns Bibliotek har gjort biblioteket til en varmestue.
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• Christianshavns Bibliotek bør flyttes til Gl. Dok. Dette forslag kan drøftes i  lokaludvalgets møde
den 28. august 2019.

 

Bemærkningerne fra en borger under "Åben spørgetid" i mødet den 26. juni 2019

Fra referatet af lokaludvalgets møde den 26. juni 2019:

En borger kommenterede biblioteksplanen, som var på dagsordenen for lokaludvalgsmødet:

Biblioteksplanen skal følges op af en handleplan, hvor visionerne konkretiseres. Planen indeholder
mange positive tilkendegivelser, som man ikke kan være uenig i, men som er forbløffende sæt i lyset
af sparekrav.

Planen indeholder ønske om et algoritmemodul, der skal foreslå borgeren titler på baggrund af
borgerens aktivitet på bibliotekernes hjemmeside. Hun bad lokaludvalget være kritisk over for dette,
da der er noget Big Brother over det og virker skræmmende, hvorfor det ikke skal foregå i kommunalt
regi. Derudover kan det bruges som undskyldning for at spare bibliotekarernes service væk.

Hun bad også lokaludvalget være kritisk overfor ideen om profilbiblioteker, da det vil betyde færre
bøger på biblioteker, der udpeges til profilbibliotek. Desuden virker det tilfældigt hvilke emner, der
knyttes til et profilbibliotek. Et profilbibliotek i Frederiksberg Kommune har således en profil, der
indebærer, at det har mange kogebøger og krimier stående.

Men lokalbibliotekerne kan på den anden side ikke have alt stående, hvorfor man for Christianshavns
Biblioteks vedkommende må se på udbuddet af faglitteratur.
Hun foreslog, at grænserne mellem kommunens og statens biblioteker nedbrydes, så man fx
samarbejder med Arkitektskolens bibliotek på Danneskiold-Samsøes Allé, der er stort.

Løsning

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge foreslår, at lokaludvalget sender dette
høringssvar, som Christianshavns Biblioteks Brugergruppe har skrevet:

"Christianshavns Lokaludvalg glæder sig over udkastets afsnit om ressourcer (side 15). Vi kan ikke
være mere enige i, at hvis udkastet skal leve op til sin ambitiøse plan, hvilket er i brugernes
/borgernes interesse, kræver det ”tilførsel af nye ressourcer.”

Vi må samtidig kritisere det, der i udkastet kaldes ”høj grad af borgerinddragelse ” (side 1). Der har 
ganske vist været afholdt lokale borgermøder om planen, men der har ikke ligget skriftligt materiale
på bibliotekerne om emnet. ”Scenarier for den fremtidige kerneopgave” og procespapiret kunne man
have gjort meget mere ud af at formidle til brugerne /lånerne. Man kan ikke forvente, at brugerne
/lånerne selv printer 15 sider eller mere ud fra nettet. Her kunne en trykt  ”pixi-udgave”  have gjort
gavn.  Hvis man vil have brugerne/lånerne med, må der ydes en betragtelig service for at gøre folk
klar over, hvad der foregår. Det er ikke sket. Måske burde bibliotekernes medarbejdere være
inddragede, bl.a. til aktiv dialog med brugerne/lånerne.
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Vi har desuden bemærket, at den prætentiøse plan, nævnt i invitation til lokaludvalgene af
29.11.2018, om ”at få ikke-brugere af bibliotekerne i tale” er forsvundet i processen.

Herudover har vi nogle kommentarer til enkelte punkter i handlingsplanen:

Københavns Bibliotekers mission

Vi finder ikke, at der er grund til at fremhæve mængden af bøger, når det tages i betragtning, at den
samlede bestand fra 2009-2018 er skåret ned med 38 procent og for voksenbøgernes vedkommende
med 47 procent. Opgøres bestanden af bøger pr. 1000 indbyggere så var det 2.730 i 2009 og i 2018
1.416, et fald på 48 %. Derfor er ventetiden på nye bøger steget og ligger højere end i en række
andre kommuner. 

 

Fokusområdet Det fysiske bibliotek

Som Christianshavns Lokaludvalg skrev allerede i vores første høringssvar af 20.12.18, er vi ”meget
enige i tankerne om det fysiske bibliotek”, som de blev formuleret i ”Proces for, og indsatsområder i,
en ny biblioteksstrategi”, og som er uddybet i det foreliggende udkast til ”biblioteksplan 2019-23”.
Vores støtte og tilfredshed gælder især synspunkter som ”at indsatsen skal forbedre de slidte fysiske
rammer...” (side 3).

 

Under pkt.1 ”Nyindretning” (side 3) tales om uro og hærværk i den ubetjente tid. Det er
bemærkelsesværdigt, at de løsninger, der peges på, alle er af fysisk karakter.

F.eks. foreslås det, at man bruger lavere reoler: ja, det er nok tryghedsskabende, men det betyder
færre bøger i lokalet! Så ulemperne kan være lige så store som fordelene ved det forslag.

Der skitseres desuden flere brugerdrevne aktiviteter, men ingen tror vel på, at dette felt kan udvides
bare af sig selv. Vores indlysende bud her er mere personale, som vi da også med tilfredshed ser
foreslået under pkt. 4 ”Nye betjeningsformer.” Alt peger, som I skriver, i retning af, at ”betjening om
aftenen, i weekenderne og på helligdage”  (side 5 midt) er vejen frem for et trygt og fagligt
tilfredsstillende bibliotek.

På Christianshavns Bibliotek har man f.eks. været nødt til at lukke kl. 20, fordi der bliver for meget
”ballade” i de sene aftentimer. Det er en lappeløsning, men dog en løsning, der fint illustrerer, at den
service, man gerne vil yde borgerne, rent faktisk ikke er mulig, fordi uroskabende elementer
ødelægger det for andre.

Svaret er bemanding. Vi ønsker at fremhæve, at bemandingen både skal dække udlånet og de
interne opgaver, der kræver ro.

 

Til emnet pkt. 2 ”Profilbiblioteker” vil vi pege på, at den omfattende borgerpanelundersøgelse,
Christianshavns Lokaludvalg lod gennemføre i foråret 2019, bl.a. viste uvilje mod profiltanken.
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København er en by i stadig bevægelse, så det er svært at se en mening i profiler i den
sammenhæng. Profiler som mad, foto, byplan, havn o.s.v. virker kunstige, og specialbøgerne
kommer til at mangle et andet sted, hvis man forestiller sig koncentrater af bøger om ét emne på ét
bibliotek.

 

Endelig har vi en kommentarer til pkt, 3 ”Samlokalisering”: Det vil være praktisk visse steder i byen,
men forudsætningen for at vi kan støtte forslaget er, at biblioteket står som en selvstændig institution,
så samlokalisering kommer til at betyde samarbejde - ikke sammenlægning.

 

Fokusområdet Det digitale bibliotek
Vi kan kun være enige i, at bibliotekernes digitale udbud skal være mere synlige og brugervenlige.

I første omgang bør der anvendes ressourcer til søgefunktionerne, så brugeren kan finde frem til det
ønskede materiale uden at kende eksakte stavemåder for forfatter og/eller titel. Søgefunktionen er
urimeligt tilbagestående i forhold til andre søgemaskiner, vi i dag benytter os af.

Søgefunktionen for faglitteraturen bør også forbedres, så brugeren ikke bliver præsenteret for et helt
uoverskueligt antal hits.

Biblioteksplanen taler om at udvide kendskabet til de digitale materialer, som f.eks. e- og lyd-bøger.
Hvis det skal have nogen effekt, er det afgørende at Københavns Kommune ændrer sine
udlånskriterier (antal af udlån pr. måned), som er væsentligt ringere end næsten alle andre af landets
kommuner – bl.a. Københavns omegnskommuner. 

Samtidig bør Københavns Kommune – i samarbejde med resten af landets biblioteker – presse på i
forhandlinger med forlagene, så flere bøger kan indgå i det digitale bibliotek. Vi er klar over, at der
skal findes en økonomisk balance, men det er afgørende, at bibliotekerne anvender de nødvendige
ressourcer hertil, så Bibliotekslovens formål tilgodeses.

I planen tales om videreudviklingen af de digitale services, og vi er enige i, at det er naturligt at
arbejde for at udlån til borgerne suppleres med inspiration til andre materialer. Men det bør kun ske
på bais af aktuelle, konkrete lån af bøger, musik og film, ikke ved hjælp af personalisering gennem en
algoritme, der er baseret på de data, som findes om borgeren og dennes låne- og søgehistorik samt
evt. yderligere oplysninger, som borgeren opfordres til at give om sine interesser.

Dette bør aldrig være en kommunal biblioteksopgave, og det ses også i de svar, Christianshavns
Lokaludvalg har fået via det ovennævnte borgerpanel, at der er store bekymringer og indvendinger
mod et sådant Big Brother-system. Borgere, der ønsker individuel rådgivning, skal i stedet kunne få
den fra de faguddannede bibliotekarer.

Vi mener generelt, at det er afgørende, at indsatsen for at forbedre den digitale tilgang sker i et
landsdækkende samarbejde.
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Fokusområdet Børn og Unge
Det er positivt, at der i udkastet til biblioteksplan er lagt stor vægt på indsatsen i forhold til børn og
unge, idet de jo er morgendagens biblioteksbrugere. Det er vigtigt, at indsatsen såvel i forhold til
førskoleområdet som indskoling, skolebørn samt overbygning og uddannelsesområdet styrkes. Det
fremhæves i udkastet, at nye undersøgelser dokumenterer, at børn læser mindre og deraf muligvis
også dårligere, hvilket kalder på en intensiveret indsats i udstrakt samarbejde med daginstitutions-,
skole- og uddannelsesinstitutionsområdet.

 

I udkastet foreslås en intensiveret indsats i forhold til:

- udvalgte førskolebørn og skolebørn

- udvikle og styrke samarbejdet med visse daginstitutioner og skoler

- nå udsatte ikke-brugere blandt børn

Disse tiltag er som udgangspunkt fine, men undersøgelser dokumenterer (som nævnt i udkastet, side
11), at det er alle børn, og ikke kun udsatte børn, som læser mindre.

Derfor bør indsatsen udstrækkes til at gælde alle børn i Københavns Kommune i et FORPLIGTENDE
gensidigt samarbejde mellem daginstitutioner og skole.

Dette samarbejde bør vedtages politisk, og pålægge såvel institutionsområdet som skolerne og
bibliotekerne at sætte tid og ressourcer  af til samarbejdet, således at man sikrer, at samtlige børn får
styrket og intensiveret deres læselyst.

Et gensidigt forpligtende samarbejde, hvor skoler og daginstitutioner samarbejder og afsætter tid til at
arbejde med læselyst, er etableret og afprøvet i andre kommuner med stor effekt bl.a. i Frederiksberg
Kommune.

Indsatsområdet hedder Børn og unge, og der er i oplægget stor fokus på mindre børn og skolebørn.
Der mangler imidlertid nogle visioner for samarbejdet med uddannelsesområdet som overbygning på
folkeskolesamarbejdet. Det er vigtigt, at bibliotekerne såvel samarbejder med som supplerer
uddannelsesinstitutionernes bibliotekstilbud.

Ligeledes bør der være fokus på, at mange studerende har brug for studiepladser og gerne vil bruge
bibliotekerne som sådan. De har imidlertid også brug for faciliteter som mødelokaler eller rum til ro og
fordybelse, hvilket biblioteksplanen ikke forholder sig til.

 

Fokus på digitale tilbud til børn og unge er vigtigt, men det virker unødigt ambitiøst at foreslå, at
Københavns Kommunes Biblioteker skal:

- digitalisere faglitteratur, der er relevant for udskolingen og ungdomsuddannelserne

- udvikle e-kurser og etablere digitale interessefællesskaber
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Disse tiltag er både vigtige og nødvendige, men de bør udvikles i et landsdækkende samarbejde
mellem flere biblioteker og uddannelsesinstitutioner for at få fornøden gennemslagskraft og en
fornuftig udnyttelse af de ressourcer, der på landsplan er afsat til biblioteksdrift.

I det hele taget kan megen af den skitserede udvikling med fordel bindes op på strategiske
partnerskaber, som der også fokuseres på i udkastets side 14. Men disse partnerskaber virker
umiddelbart for snævert tænkt indenfor hovedstadens rammer. For optimal ressourceudnyttelse bør
man tænke ikke kun lokalt, regionalt og landsdækkende men i sidste ende globalt.

 

Til afsnittet ”Grebet kvalitet frem for kvantitet” (side 13) er vi, som vi allerede skrev i første
høringssvar, skeptiske overfor ”faste koncepter”. Kampagner er gode centralt, og visse udstillinger
kan være det, men det er vigtigt at fastholde de lokale initiativer. Eksempelvis udstillede
Christianshavns Bibliotek en samling borgerudsagn om Christianshavn i anledning af bydelens
400-års jubilæum. Det skal der være plads til.

 

Afsluttende finder vi, at det er problematisk, at udkastet mest handler om anlæg, ikke drift. 
Desuden savner vi udsagn om bibliotekernes kerneopgave: At sikre udlånet af bøger og have
tilstrækkeligt af dem.

Hvis alle de mange gode tanker, som lægges frem i Biblioteksplanen, skal gennemføres, så kræver
det, at der stilles flere og ikke færre midler til rådighed i de kommende år. Hvis der fortsat årligt
skæres 2 % i biblioteksbudgettet, som det sker i øjeblikket, og befolkningstallet stiger med 2 % om
året, så vil der i 2023 være et fald i biblioteksudgifterne på 16 % pr. indbygger. I dag er København
hvad angår udgifter til biblioteker pr. indbygger nr. 81 ud af 98 kommuner og København vil med
fortsatte nedskæringer risikerer at ligge endnu lavere.

Kort og godt kan vi ikke acceptere den underforståede præmis, at der hvert år skal spares 2%.

 

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt høringssvaret, lægger sekretariatet det på Bliv Hørt-portalen.
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Beslutning
Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Kultur-og Fritidsforvaltningen om udkast til "Plan for
Københavns Biblioteker 2019-2023", der fremgår af løsningsafsnittet.

 

Bilag
1. Forslag til plan for Københavns Biblioteker
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  Forslag om at arbejde for at få flyttet Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok (2019-0225837)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte og beslutte, om det skal arbejde for at få flyttet
Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter og beslutter, om det skal arbejde for at få flyttet
Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

I givet fald:

2. Christianshavns Lokaludvalg drøfter og beslutter hvilke initiativer, det skal tage for at få flyttet
Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

Problemstilling

I lokaludvalgets møde den 26. juni 2019 blev der i forbindelse med drøftelsen af biblioteksplanen
foreslået at flytte Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

Gl. Dok, Strandgade 27, ejes af Slots- og Kulturstyrelsen.

 

Fra Wikipedia:

Gl. Dok Pakhus er opført  i 1882 af arkitekten H.C. Scharling og forhøjet med en etage ca. 1920.
Pakhuset blev erhvervet af staten 1972, restaureret og nyindrettet 1984-1986 af Erik Møllers
Tegnestue. Det gamle pakhus rummede indtil 2018 Dansk Arkitektur Center (DAC) med udstillings-
og mødelokaler, samt Statens Værksteder for Kunst, der blev stillet til rådighed for kunstnere til
specialopgaver og eksperimentel virksomhed, som ikke kunne foregå på eget værksted.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter og beslutter, om det skal arbejde for at få flyttet
Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok. 
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I givet fald: At lokaludvalget drøfter og beslutter hvilke initiativer, det skal tage for at få flyttet
Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Afhænger af drøftelsen.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede, om det skal arbejde for at få flyttet Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok.
Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Gl. Dok ligger isoleret på Christianshavn.
• Det er en god idé. Gl. Doks beliggenhed er central for beboerne i Christianshavns

Lokaludvalgs område.
• Gl. Dok er indrettet handicapvenligt.
• Området omkring Gl. Dok bruges af mange. Gl. Dok vil kunne udvikles til et godt

kultursted.
• Lokaludvalget bør arbejde videre med ideen om Gl. Dok som bibliotek og kultursted.
• Det er fortsat en mulighed at flytte Christianshavns Bibliotek til Papirøen.
• Ombygning af en eksisterende bygning som Gl. Dok til at rumme et bibliotek er alt andet

lige dyrere end at bygge nyt, men grundpriserne på Christianshavn er høje.
• Lokaludvalget skal overveje, om det ønsker at flytte Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok

eller til Papirøen. Man skal passe på med at spille på to heste. 

2. Lokaludvalget bad arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge om sammen med
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe at belyse forslaget om at flytte Christianshavns
Bibliotek til Gl. Dok i en indstilling til lokaludvalget.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  Høringssvar om udkast til Kultur- og Fritidspolitik 2019-2023 (2019-0225661)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte et høringssvar til Kultur- og Fritidsforvaltningen om udkast
til Kultur- og Fritidspolitik 2019-2023.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen om
udkast til Kultur- og Fritidspolitik 2019-2023, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Den 12. juni 2019 sendte Kultur- og Fritidsforvaltningen udkast til Kultur- og Fritidspolitik 2019-2023 i
høring i lokaludvalgene med svarfrist den 1. september 2019. Udkastet er også i offentlig høring på
Bliv Hørt-portalen.

Baggrunden for høringen er, at Kultur- og Fritidspolitikken 2016-2019 udløber ved udgangen af 2019.

De helt centrale begreber i Kultur- og Fritidspolitikken 2020-2023 er fællesskaber, faciliteter og
synergier, idræt og bevægelse, børn og unge samt kultur. Mellem Kultur- og Fritidsudvalget og
Kultur- og Fritidsforvaltningen er politikken en forventningsafstemning om hvilken vej, kultur- og
fritidsområdet i København skal udvikle sig, oplyser Kultur- og Fritidsforvaltningen.

Løsning

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge foreslår, at lokaludvalget sender dette
høringssvar til Kultur- og Fritidsforvaltningen

"Christianshavns Lokaludvalg kan som udgangspunkt støtte det udsendte oplæg, da det både er
visionært og fremadrettet. Dog vil vi tilføje følgende:

Vi mener at der i oplægget bør indarbejdes noget mere vedr. opsøgende arbejde, da vi ser oplægget
som en opridsning af kommunens tilbud ang. kultur, idræt og fritidspolitik

Derfor forslår vi vedr. fritidstilbud på side 19, at forvaltningen indskriver, at vi har en del unge, der
efter almindelig skoletid og endelig skoleafslutning ikke er bekendt med kommunens mange
fritidstilbud, det være sig sports- fritids- og ungdomsklubber.
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Derfor er det nødvendigt sideløbende, at der udføres opsøgende arbejde og der ansættes et
passende antal medarbejdere, som kan gøre opmærksom på kommunens tilbud og yderligere i
samarbejde kan sammensætte tilbud, der harmonerer til de unges ønsker. Dette kunne f.eks. være
en udbygning af e-sport osv.

Opsøgende medarbejdere kan også ses som en gevinst ved, at man kan få fat i de unge, der
opholder sig på ubemandede biblioteker og sportshaller og skaber stor utryghed for almindelige
brugere.

F.eks. på Christianshavn har vi tomme ubenyttede lokaler, der kunne tilbydes disse unge på de
unges præmisser.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har besluttet høringssvaret, læger sekretariatet det på Bliv Hørt-portalen.

Beslutning
Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ruth Plovgaard om at følgende sætning udgår af
høringssvaret: "F.eks. på Christianshavn har vi tomme ubenyttede lokaler, der kunne tilbydes disse
unge på de unges præmisser."
 
Lokaludvalget godkendte høringssvaret til Kultur- og Fritidsforvaltningen om udkast til Kultur- og
Fritidspolitik 2019-2023, der fremgår af løsningsafsnittet, med det tiltrådte ændringsforslag.

Bilag
1. Udkast til Kultur- og Fritidspolitik 2020-2023
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  Plejecenter på Christianshavn (2019-0225919)

Christianshavns Lokaludvalg skal godkende et brev til overborgmesteren om behovet for et
plejecenter på Christianshavn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender brevet til overborgmesteren om behovet for et
plejecenter på Christianshavn, der fremgår af løsningsafsnittet.

Problemstilling

Fra referatet af mødet den 19. august 2019 i lokaludvalgets arbejdsgruppe Social Forhold, Sundhed
og Omsorg:

"Gruppen Plejehjem Nu, ønsker at sende brev til Overborgmester Frank Jensen og Sundheds- og
Omsorgsborgsborgmester Sisse Marie Welling, bl.a. underskrevet af Lokaludvalget, med en
anmodning om foretræde.

Sven Erik forklarede hvordan proceduren var, for at få bragt emner på dagsordenen til
Lokaludvalgsmøderne. Skal et brev optages til debat i Lokaludvalget, skal et medlem af
Lokaludvalget bede om at optage punktet på dagsordenen og så skal Lokaludvalget beslutte at
sende det i evt. redigeret udgave.

Gruppen var lidt forundret over proceduren, også hvem der i givet fald skal deltage i eventuelle
foretræder med overborgmesteren. Men det vil vise sig om han overhovedet er interesseret i at tage
imod ”gæster”.

Sven Erik lovede at anmode om at punktet kommer på dagsordenen på det kommende
Lokaludvalgsmøde."

Løsning

Arbejdsgruppe Social Forhold, Sundhed og Omsorg foreslår, at lokaludvalget skriver til
overborgmesteren:

"Tak for brev til lokaludvalget angående plejecenter på Christianshavn i Strandgade 29 af 15 maj
2019.
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Nu er sommeren gået og der er stadig ikke påbegyndt en ombygning, eller sket nogen indflytning i
Strandgade 29. Miljøstyrelsen forlod bygningen for over 2 år siden, og den står stadig tom. Vi har et
stort problem på Christianshavn, hvor vi ikke har et lokalt plejecenter. Det vil vi meget gerne have, da
Christianshavnerne elsker deres bydel og deres venner, som de gerne vil være tæt på også når de
bliver gamle.

Der er stor opbakning på Christianshavn til at få et plejecenter i nærmiljøet. Så man ikke bliver
ensom, når man ikke kan klare sig selv mere. Vi mangler et tilholdssted for de ældre, hvor man kan
spise, drikke kaffe og snakke sammen og lave forskellige former for bevægelse og sociale
sammenkomster.

Vi holdt et borgermøde i maj med 300 deltagere. Det var en kæmpe succes, hvor alle ønskede et
plejecenter i nærmiljøet. Der har været arbejdet med dette de sidste mange år med
underskriftsindsamlinger og stor opbakning fra kommunen – men intet sker grundet statslige regler
på området.

Vi mener ikke at staten har brug for denne bygning, da staten har mange store og velplacerede
bygninger i København.

Der er 5.000 statslige arbejdspladser, som er flyttet ud af København de sidste to år og har forladt
bygninger i København. Staten har også bygget et stort nyt kontorhus på 40.000m2 ved Fisketorvet,
som huser 5 store styrelser, som alle forlader bygninger i København. ALTSÅ MASSER AF
BYGNINGER I KØBENHAVN TIL STATSLIG ADMINISTRATION.

Der har nu været valg, og vi har fået en ny regering, som måske bedre forstår vores ønske på
Christianshavn, som er den eneste bydel i København, som ikke har et plejecenter i sit lokalområde.

Vi mener ikke, at staten behøver lige netop denne bygning. Vi ønsker at staten sælger bygningen til
et af de almennyttige boligselskaber, som alle gerne vil etablere et plejecenter i den bygning, hvis de
kan få den til den m2 pris, som staten har fastsat, at man kan købe bygninger til plejecenter for.

Vi vil gerne skrive et brev underskrevet af dig, lokaludvalget og Plejehjem-NU gruppen til
Boligminister Kaare Dybvad og Sundheds- og ældreminister Magnus Heunicke, hvor vi forklarer dem
vores problemer på Christianshavn.

Her er grunde og bygninger, blevet så dyre, så almennyttige boligselskaber ikke kan bygge eller
renovere til plejecenter. Alt sammen regler som STATEN har fastsat. Derfor mener vi, at staten bør
sælge Strandgade 29 til et almennyttigt boligselskab til en fornuftig pris, Så Christianshavnerne kan
få et plejecenter på Christianshavn NU.

Vi vil gerne have et møde med dig om problematikken, da det er et politisk problem som må løses.

Der må udformes regler, så alle byer og bydele kan bygge et plejecenter i deres nærområde. Det er i
alles interesse at vi kan blive i vores nærområde, når vi bliver gamle og ikke kan klare os selv mere.

Vi håber du vil hjælpe os for at skabe en konstruktiv kontakt til de nye ministre, så vi får frigivet
Strandgade 29.
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Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand for Christianshavns Lokaludvalg

Brevet er også sendt til sundheds- og omsorgsborgmester Sisse Marie Welling."

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt brevet, sender sekretariatet det til overborgmesteren og sundheds-
og omsorgsborgmesteren.

Beslutning

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Ruth Plovgaard om, at 9. afsnit i henvendelsen
formuleres: "Vi vil gerne skrive et brev underskrevet af dig og lokaludvalget til boligminister Kaare
Dybvad og sundheds- og ældreminister Magnus Heunicke, hvor vi forklarer dem vores problemer på
Christianshavn.

Lokaludvalget tiltrådte et ændringsforslag fra Jette Philipsen om, at 8. afsnit i henvendelsen
formuleres: Vi ønsker, at staten sælger bygningen til et af de almene boligselskaber, som alle gerne
vil etablere et plejecenter i den bygning, hvis de kan få den til den m2 pris, som staten har fastsat, at
man kan købe bygninger til plejecenter for.

 

Lokaludvalget godkendte brevet til overborgmesteren om behovet for et plejecenter på
Christianshavn, der fremgår af løsningsafsnittet, med de tiltrådte ændringsforslag.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  Ungdomstilbud i Brobergsgade 10 (2019-0227043)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte status på ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter status på ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.
2. at Christianshavns Lokaludvalg udpeger suppleant Ruth Plovgaard til at repræsentere sig i det

videre arbejde med ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.

Problemstilling

Den 15. maj 2019 skrev Børne- og Ungdomsforvaltningen til lokaludvalget:

"Der blev i budget 2014 besluttet at bevillige midler til at etablere et ungdomstilbud på adressen
Brobergsgade. Indtil nu har Brobergsgade været anvendt til genhusning. Da lejemålet nu er frigivet,
går forvaltningen i gang med at undersøge hvad de bevilligede midler konkret skal bruges til.

Det er blevet aftalt med fritidscenteret Christianshavn/Indre By, at de to ungdomsklubber beliggende
på henholdsvis Sofiegade og Gammeltoftgade, samles i ét attraktivt ungdomstilbud."

Suppleant i lokaludvalget Ruth Plovgaard skrev den 7. juli 2019 til Børne- og Ungdomsforvaltningen,
at lokaludvalget gerne bidrager til udarbejdelsen af projektet, ligesom det gerne vil høre mere om
organiseringen af det. Ruth Plovgaard foreslog forvaltningen at holde et møde om sagen.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget drøfter status på ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.

Derudover foreslår han, at lokaludvalget udpeger Ruth Plovgaard til at repræsentere sig i det videre
arbejde med ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.

Økonomi

Intet.

Videre proces
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Ruth Plovgaard orienterer med jævne mellemrum lokaludvalget om arbejdet med at etablere
et ungdomstilbud i Brobergsgade 10.

Beslutning

Lokaludvalget udpegede suppleant Ruth Plovgaard til at repræsentere sig i det videre arbejde med
ungdomstilbuddet i Brobergsgade 10.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  Status på Christianshavnerdagen (2019-0227665)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte status for Christianshavnerdagen.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter status for Christianshavnerdagen.

Problemstilling

Christianshavnerdagen finder sted søndag den 8. september 2019 kl. 10-16 i Sankt Annæ Gade.
Gaden vil væres spærret for trafik fra Dronningensgade - Strandgade kl 8 -18.

Alle opfordres til at give en hjælpende hånd med og være til stedet på dagen. Der er til formålet lavet
lokaludvalgskasketter, som viser, at lokaludvalget står bag.

Undervejs vil der være tre politiske debatter: Om Nyholms fremtid, om kommunale klimaindsatser, og
om boligpolitik.

Alle opfordres til at melde sig til begivenheden på Facebook og hænge plakater om arrangementer,
hvor det er muligt.  

 

Program

Sceneprogram (med forbehold for ændringer)

• 10.00: Morgenjazz fra Kasper Fredholm trio
• 11.00: Debat om Nyholms fremtid  
• 12.00: Sprød musik fra Ungdomsklubben Christianshavn
• 13:00: Debat om klimaindsatser i Københavns Kommune
• 14.15: Prisoverrækkelse - Havnens Pris
• 14.30: Debat om boligpolitik og bopælspligt
• 15.15: Eftermiddagsrock fra Hund i Snor
• 16.00: Tak for i dag

Gadeaktiviteter

• 10.00: Morgenmad ved langborde på Snorrebroen
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• 11.00: Cirkusforestilling ved Cirkus Aroma
• 12.30: Cirkusworkshop ved Cirkus Aroma
• 12.00: Leg som dengang farmor var ung
• 13.30: Stig på en brandbil

 

Løsning

Christianshavns Lokaludvalg drøfter status for Christianshavnerdagen

Økonomi

Ramme: 95.000 kr.

Udgift Forventet forbrug, kr.
Annonce 1.916,25
Plakat 800,00
Cirkusforestilling og lån af grej og workshop 21.800,00
Borde og bænke 6.600,00
Mobil scene 6.000,00
Lyd 17.000,00
Elektricitet 2.500,00
Afspærring 10.000,00
Go Play 7000
Musk 8000
Jazz trio 6000
Ungdomskor ?
Morgenmad ?
Assistance til opsætning af borde og bænke 3.920,00
Vand/Juice til musikerne og debattørerne 500,00
I alt 91.526,25
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Videre proces

INFO/Eventgruppen sørger for den videre planlægning af dagen.

Beslutning

Poul Cohrt orienterede om hvilke partier, der indtil videre har tilmeldt politikere til de politiske debatter
på Christianshavnerdagen.

Jette Philipsen oplyste, at der mangler folk til at stå for lokaludvalgets bod på Christianshavnerdagen.

 

Bilag
1. Referat af møde 8. august 2019 om Christianshavnerdagen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2019-0227563)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning - se
bilaget.

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilaget.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havnen

• inkl. Nyholm-gruppen og Lynetteholmen-gruppen

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

• inkl. Genbrugsgruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

• Papirøen-gruppen
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Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

• Parkbrugerrådet vedr. Christianshavns Vold

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mv. mødes med jævne mellemrum.

 

Beslutning

Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

Sven Erik Brockdorff oplyste, at arbejdsgruppen har orienteret om dens virke i Christianshavneren i
håb om at tiltrække medlemmer.

 

Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Sven Erik Brockdorff oplyste, at Plejehjem Nu-gruppen har meldt sig ind i arbejdsgruppen.
Arbejdsgruppen vil bl.a. drøfte, hvad der kan gøres ved ulemperne ved folks brug af løbehjul.

 

Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn

Ruth Plovgaard oplyste, at ideen om noget torvelignende ved Ørkenfortet, som omtales i referatet fra
mødet i juni i Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn, giver Torvenetværket anledning til at se på,
hvordan det kan forenes med ønsket om at udvikle Christianshavns Torv til et torv for alle.
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Genbrugsgruppen

Kirsten V. Andersen oplyste, at den røde multifunktionelle affaldsløsning på Overgaden
neden Vandet er fjernet, bl.a. fordi de lokale beboere ikke brugte den ret meget. Den sorte
multifunktionelle affaldsløsning på Overgaden neden Vandet fjernes til oktober, men det muligt at få
den placeret i et  andet offentligt byrum eller i en gård. Københavns Kommune betaler delvist for
flytningen, men ikke for den  fremtidige vedligeholdelse.

Torvenetværket

Katinka Haxthausen oplyste, at foreningen Torvenetværket havde et offentligt spis
sammen-arrangement den 27. august 2019 på Christianshavns Torv. Foreningen vil stå for aktiviteter
på torvet september måned ud.

 

 

Lokaludvalget tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Bilag
1. Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
2. Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
3. Miljøgruppen
4. Genbrugsgruppen
5. Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  B-sag: Puljeansøgninger, august 2019 (2019-0219019)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til en ansøgning om støtte. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. At Christianshavns Lokaludvalg giver Christianshavns Beboerhus tilsagn om en
underskudsgaranti på 25.000 kr. til teaterprojektet "Skide fuld af historier". Lokaludvalget støtter
ikke med det ansøgte beløb på 50.000  kr., da det ønsker at sprede anvendelsen af sine midler.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget én ansøgning om støtte.

Løsning

1. Skidefuld Af Historier

Christianshavns Beboerhus søger lokaludvalget om 50.000 kr. i støtte til et teaterprojekt med Hus
Forbi-sælgere, som forløber over 14 dage og munder ud i 6 teaterforestillinger i november 2019.   

I 14 dage vil professionelle teaterfolk arbejde med en gruppe på 10-12 Hus Forbi-sælgere og
sammen skabe en teaterforestilling på omkring en times varighed om de oplevelser, der former os
som mennesker, om det vedkommende og væsentlige i livet og om tanker, der favner både livet og
døden.

Der er ingen krav om tidligere teater-erfaring for at være med som skuespiller i projektet og de vil
blive aflønnet med midler, der svarer til 300 kr. pr. dag, så de ikke behøver at bekymre sig om at
sælge aviser, imens projektet kører. 

Projektperioden er 11.- 28.november 2019, kl. mandag – fredag kl. 10-16. Forestillingerne vil finde
sted den 22. og 23. november 2019 i Christianshavns Beboerhus, den 25. og 26. november 2019 i
udskolingen på Christianshavns skoler; samt den 27. og 28. november 2019 på teaterscenen i
Kulturhuset Galaksen i Værløse.

Målet med projektet og forestillingen er at afdække, hvem Hus-Forbi-sælgerne er bag "uniformen" af
badget, tasken og aviserne. 
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Beboerhuset har en entré- og garderobeindtægt på 15.000 kr. En eventuel støtte fra lokaludvalget vil
gå til ekstern løn/honorarer af teaterprofessionelle, kostumer/rekvisitter, musik og CODA, etc,
scenedesign og -materialer og forplejning. 

Sekretariatets bemærkninger

Det fremgår af lokaludvalgets retningslinjer for støtte, at lokaludvalget kun støtter aktiviteter, der
foregår i Christianshavns Lokaludvalgs område.

Sekretariatet ser intet til hinder for at lokaludvalget støtter den del af teaterprojektet, der foregår på
Christianshavn, med en underskudsgaranti.

Arbejdsgruppens anbefalinger 

 Christianshavns Beboerhus ansøger Lokaludvalget om kr.50.000,00 til støtte til et teaterprojekt med
Hus Forbi sælgere. Projektperioden (teaterperioden) løber over flere perioder i november måned
2019. Der er søgt midler fra diverse fonde og der tages entre.  KFS-gruppen mener det er et meget
fint initiativ og lokalaktuelt, da vi ser det som en vinkel til de hjemløse og deres ophold på
Christianshavn. Under hensyntagen til Lokalvalgets begrænsede puljemidler og ønsket om at sprede
støtte mest muligt, anbefaler vi at yde en støtte på kr. 25.000,00.

Formanden indstiller

At Christianshavns Lokaludvalg giver Christianshavns Beboerhus tilsagn om en underskudsgaranti
på 25.000 kr. til teaterprojektet "Skide fuld af historier". Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte
beløb på 50.000 kr., da det ønsker at sprede anvendelsen af sine midler.

Økonomi

Lokaludvalget har afsat en ramme på 220.000 kr. til puljeansøgninger. Hidtil er der disponeret for
146.666 kr. Hvis lokaludvalget følger indstillingen, vil der være disponeret for yderligere 25.000 kr.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøger om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.

 

Beslutning

Lokaludvalget stemte om et ændringsforslag fra Poul Nielsen om, at lokaludvalget
giver Christianshavns Beboerhus tilsagn om en underskudsgaranti på 5.000 kr. til teaterprojektet
"Skide fuld af historier".
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For stemte 1 lokaludvalgsmedlem.
Imod stemte 16 lokaludvalgsmedlemmer.
1 lokaludvalgsmedlem undlod at stemme.

Ændringsforslaget blev ikke tiltrådt.

 

Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give Christianshavns Beboerhus tilsagn om en
underskudsgaranti på 25.000 kr. til teaterprojektet "Skide fuld af historier". Lokaludvalget støtter ikke
med det ansøgte beløb på 50.000 kr., da det ønsker at sprede anvendelsen af sine midler.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

16.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2019-pulje, august 2019 (2019-0227635)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på dets 2019-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets økonomi til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Beslutning

Lokaludvalget tog status på lokaludvalgets økonomi til efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

17.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, august 2019 (2019-0227085)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning jf. løsningsafsnittet.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget en henvendelse siden seneste lokaludvalgsmøde.

Løsning

1. Trafiktællinger i Prinsessegade

Med mail den 24. juni 2019 gav en repræsentant for Christianias Naboer udtryk for bekymring over
det, han betegner som den voldsomt stigende trafik i Prinsessegade. Han ønskede at få oplyst, om
lokaludvalget har modtaget resultaterne af de trafiktællinger, som kommunen har ladet foretage i
Prinsessegade. Han foreslog lokaludvalget at bede kommunen om tællingerne, hvis ikke det allerede
havde modtaget dem.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare Christianias Naboer og lokaludvalget.

Teknik- og Miljøforvaltningen svarede den 1. juli 2019, at der ikke bliver foretaget faste tællinger på
Prinsessegade. Forvaltningen sendte tællinger fra 2016 med svaret.

Økonomi

Intet.     

Videre proces

Se ovenfor.
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Beslutning

Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

18.  Havnens Pris 2019 (2019-0226605)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte, hvem der skal modtage Havnens Pris 2019.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Christianshavns Lokaludvalg blandt de to kandidater, der fremgår af bilaget, vælger
modtageren af Havnens Pris 2019 for sin indsats for Christianshavn og christianshavnerne.

Problemstilling

Lokaludvalget skal uddele Havnens Pris 2019 på Christianshavnerdagen søndag den 8.
september 2019.

Lokaludvalget har vedtaget, at Havnens Pris gives til en person, forening eller institution, der har gjort
en ekstraordinær indsats for Christianshavn og christianshavnerne.

Offentligheden har haft mulighed for at indstille kandidater frem til den 1. august 2019.

Der er indstillet to kandidater. Se bilaget.

Løsning

Sagen behandles for lukkede døre. Kandidaterne er ligestillede. Valget af prismodtager vil ske ved
skriftlig afstemning. Prismodtageren er den, som får flest stemmer.

Økonomi

Lokaludvalget har bevilget 18.000 kr. til prisen, inkl. annoncering. Selve prisen er 1 kr. for hver
christianshavner opgjort den 31. december 2018, dvs. 13.340 kr.

Videre proces

Navnet på prismodtageren offentliggøres, så snart vedkommende har accepteret prisen.

Vedkommende vil få prisen overrakt på Christianshavnerdagen søndag den 8. september 2019.
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Beslutning
Lokaludvalget stemte om et ændringsforslag fra Asbjørn Kaasgaard om, at lokaludvalget deler
Havnens Pris 2019 mellem de to kandidater, der fremgår af bilaget.

For stemte 12 lokaludvalgsmedlemmer.
Imod stemte 3 lokaludvalgsmedlemmer.
2 lokaludvalgsmedlemmer undlod at stemme.

Dermed havde lokaludvalget besluttet at dele Havnens Pris 2019 mellem de to kandidater, der
fremgår af bilaget.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

19.  Meddelelser (2019-0227660)

Beslutning
 Invitation

Poul Cohrt orienterede om en invitation til lokaludvalget om at deltage med 2-3 medlemmer i et
pressemøde om et lokalt projekt.

Lokaludvalget besluttede at bede Jens Brandt Sørensen, Asbjørn Kaasgaard og Poul Cohrt om at
repræsentere sig på pressemødet.

Lokaludvalget bemyndigede Poul Cohrt og sekretariatet til at arrangere et offentligt orienteringsmøde
om det lokale projekt.

 

Sekretariatet

Poul Cohrt orienterede om personalesituationen i sekretariatet og om sekretariatets forestående
flytning fra Huset-KBH.

 

Skøjtebane

Poul Cohrt orienterede om en henvendelse fra en lokal virksomhed, der har ønske om at etablere en
skøjtebane og en fest- og kulturplads. Grundlaget for ønskerne er endnu for løst til, at
lokaludvalget kan kommentere dem.

Møde for lokaludvalgene om turisme

Poul Cohrt oplyste, at Indre By Lokaludvalg er vært for et møde den 16. september 2019 for
lokaludvalgene om turisme, hvor Wonderful Copenhagen fortæller om turismeanalysen
10xCopenhagen.

Kunstgræsbaner

Poul Cohrt orienterede om svaret fra kultur- og fritidsborgmesteren på lokaludvalgets henvendelse
om kunstgræsbaner på Arsenaløen og på Kløvermarken.
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Parktræf på Christianshavns Vold

Kirsten V. Andersen opfordrede til, at man deltager i Teknik- og Miljøforvaltningens parktræf den 2.
september 2019, hvor plejen og udvikling af Christianshavns Vold og Stadsgraven er til debat.

Parkbrugerrådet for Christianshavns Vold

Asbjørn Kaasgaard oplyste, at Parkbrugerrådet for Christianshavns Vold har holdt ét møde og holder
endnu et i oktober, hvor der samles op på parktræffet på Christianshavns Vold.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

20.  Eventuelt (2019-0227667)

Beslutning
Intet.

 

 

______________________________________________________________________________________________

OM MØDET

Mødet startede kl. 18.30 og sluttede kl. 21.13.

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
16. Status på lokaludvalgets 2019-pulje, august 2019
17. Henvendelser til lokaludvalget, august 2019
3. Udpegning af ikoniske træer 
4. Det videre arbejde med en trafikplan for Christianshavn 
5. Løbehjul 
6. Status på Nyholm 
7. Studietur til Karlskrona 
8. Høringssvar om "Plan for Københavns Biblioteker 2019-2023"
9. Forslag om at arbejde for at få flyttet Christianshavns Bibliotek til Gl. Dok
10. Høringssvar om udkast til Kultur- og Fritidspolitik 2019-2023 
11. Plejecenter på Christianshavn 
12. Ungdomstilbud i Brobergsgade 10 
13. Status på Christianshavnerdagen 
14. Orientering fra arbejdsgrupperne mv. 
15. Puljeansøgninger, august 2019 
18. Havnens Pris 2019 
19. Meddelelser 
20. Eventuelt

 

Mødedeltagere
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Avisgruppen, Christianshavneren Poul T. Cohrt
Christianshavns Lokalhistoriske
Forening

Asbjørn Kaasgaard

Christianshavns Bådelaug Sven Erik Brockdorff
E/F Panterens Bastion Carsten Junge Pedersen
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe Ruth Plovgaard
Sofiebadet Kirsten Virring Andersen
Christianshavns Travaljelaug Ulla Bo Skovvart
Christianias Naboer Katinka Haxthausen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
Vor Frelsers sogns menighedsråd Povl Koch
Boligselskabet Hjem Jette Hürwitz Philipsen
Socialøkonomisk Presseforening Jette Arendrup
Socialdemokratiet Tage Henningsen
Radikale Venstre Jutta Hennes
Konservativt Folkeparti Elin Johansson
Venstre Poul Nielsen
Enhedslisten Mogens Holm
Alternativet Hamid El Mousti

 

Fraværende med afbud

Gülsen Fidan Schultz. I stedet deltog hendes 1. suppleant Hamid El Mousti.
Jan Pirouz Poulsen. I stedet deltog hans 1. suppleant Ruth Plovgaard.
Jens Brandt Sørensen. I stedet deltog hans 1. suppleant Jutta Helles.
Erik Rasmussen. I stedet deltog hans 1. suppleant Tage Henningsen.
Jens Eskildsen og hans suppleanter.
Hanne Tang og hendes suppleant.
Frode Neergaard og hans suppleant.
Gunhild Legaard. Hun har ingen suppleant.

Fraværende uden afbud

Mai Christiansen.

Fraværende i mødet

Povl Koch ankom til mødet kl. 18.33 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.
Elin Johansson ankom til mødet kl. 18.35 under behandlingen af dagsordenens punkt 1.

 

______________________________________________________________________________________________________

NÆSTE MØDE
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Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes den 25. september 2019 kl. 18.30-21.30 i
Christianshavns Beboerhus, Dronningensgade 34.
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